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Nismo došli do kraja pandemije, dva scenarija predstavnika SZO u Srbiji 

Direktor Kancelarije Svetske zdravstvene organizacije u Srbiji Fabio Skano rekao je za RTS da se vidi pad 

broja slučajeva i glabolano i u Srbiji, ali da nismo došli do kraja pandemije. 

Mnoge zemlje već su potpuno ukinule protivepidemijske mere, neke će to uraditi u narednom periodu – 

poput Grčke, koja od drugog maja ukida sva ograničenja. 

Pandemija još nije prošla, a većina građana kao da je zaboravila na koronavirus. 

Direktor Kancelarije Svetske zdravstvene organizacije u Srbiji i izaslanik za Zapadni Balkan Fabio Skano 

rekao je, gostujući u Dnevniku RTS-a, da je važno da nosimo masku u zatvorenom prostoru. 

Takođe navodi da vidimo pad broja slučajeva i globalno i u Srbiji, ali da nismo došli do kraja pandemije. 

"Hteo bih da podsetim da ovih dana imamo skoro 500 miliona prijavljenih slučajeva, šest miliona 

preminulih, to je najozbiljnija zdravstvena kriza u poslednjih sto godina, vidimo pad broja prijavljenih 

slučajeva u Evropi i u celom svetu", kaže Stano. 

Neke zemlje u Evropi imaju stabilan broj slučajeva, a vidimo šta se dešava u Kini. Podaci ohrabruju, 

brojevi se smanjuju, ali ne možemo da kažemo da treba da spustimo individualni i kolektivni gard, naveo 

je Skano. 



 
 

Održan je 11. sastanak Komiteta za javnu zdravstvenu vanrednu situaciju koji je izneo preporuku da 

pandemija i dalje predstavlja vanrednu situaciju i to je prioritet za SZO od kada je pandemija proglašena 

2020. godine. 

"Virus je nepredvidiv, ne znamo kakao će se ponašati, a kada je reč o cirkulaciji zbog neidealnog 

sprovođenja mera, nedovoljne vakcinacije, svi uslovi za novu varijantu koja kruži i dalje su prisutni i zato 

moramo da radimo na pristupu u svakoj zemlji", istakao je Skano. 

Potpuno ukidanje mera – koliki je rizik 

Skano kaže da je nauka tu da nas vodi i da nam kaže šta treba da radimo – postoje dva scenarija koja ne 

važe za sve zemlje, jer je svaka zemlja jedinstvena. 

"Prvi scenario je da postoji visoka stopa vakcinacije, i u tom slučaju zemlje mogu prefinjenije da se 

ponašaju, da imaju snažan sistem praćenja da se uoče novi slučajevi i da budu fleksibilne kada je reč o 

reagovanju na vanrednu situaciju", kaže on. 

Dodaje da Komitet za javno zdravlje kaže da treba da držimo rastojanje unutra, da provetravamo 

prostor, da peremo ruke i da nismo završili sa ovim. 

"Drugi scenario je kada je stopa vakcinacije niska, prioritet je i dalje da se radi na kampanji vakcinacije, 

naročito kada je reč o najosetljivijima, dakle starijima i da se nastavi sa nošenjem maski i pranjem ruku", 

istakao je Skano. 

Epidemija pokazala neophodnost solidarnosti  

Direktor Kancelarije Svetske zdravstvene organizacije u Srbiji kaže da ako nam je ova pandemija nešto 

pokazala to je – da je solidarnost neophodna. 

"Nijedna zemlja neće sama izaći iz pandemije, to moramo svi zajedno da uradimo", kaže Skano. 

Sporazum o saradnji Ministarstva zdravlja i SZO 

"Sve se svodi na osnaživanje sistema zdravstvene zaštite, primarne zdravstvene nege da bismo bili 

otporniji u slučaju pojave novih slučajeva i zbog prevencije nezaraznih bolesti i osnaživanje mentalnog 

zdravlja", rekao je Skano. 

Cilj je ulaganje u inovacije, postoji nova platforma i osnaživanje regulacija, da bi svi bili sigurniji da su 

medicinski proizvodi u Srbiji i oni namenjeni izvozu dovoljno kvalitetni i povoljni 

Kako da iz ovoga izađemo snažniji 

Skano ukazuje da nas je ova pandemija naučila da smo svi njom pogođeni, bilo da smo izgubili nekog 

dragog, bilo da smo pogođeni kao studenti ili smo izgubili posao. 

"Da ne pominjem krizu u Ukrajini, tu ima traume i žalosti, to ostavlja tragove zauvek. Treba da 

promenimo način pristupa metalnom zdravlju, treba da se obratimo adekvatnim službama ako nam 



 
 

treba pomoć a ne da se zatvaramo u sebe, ako imamo problem. Radimo sa Vladom da se osnaži 

primarna zdravstvena nega", podvukao je Skano. 

Politička volja je nešto što je važno, ako to postane politička volja bilo koje vlade to će biti veoma važno, 

znači politička volja sa naše tačke gledišta znači: političke odluke imaju uticaja na zdravlje ljudi – na tome 

radimo zajedno sa Vladom, kaže on. 

Najvažnija Skanova poruka za pojedinca: nađite nekog s kime možete da razgovarate, potražite 

profesionalnu pomoć ako vam treba, nemojte to držati u sebi. 

 

 

Građani nisu kuriri, e-uprava najavljuje digitalni zdravstveni karton 

Koliko nam je digitalizacija olakšala život tokom pandemije? Kada smo najviše koristili digitalne 

platforme, a gde ćemo ih još koristi? Mihailo Jovanovi, direktorom Knacelarije za Aj-Ti i E-upravu najavio 

je u narednom periodu uspostavljanje elektronskog zdravstvenog kartona, kako krađani ne bi bili kuriri 

koji će nositi svoja uverenja od šltera do šaltera i od lekara do lekara. 

Mihailo Jovanović, direktor Knacelarije za IT i E- upravu rekao je da sve što je Vlada od 2016. uradila u 

oblasti digitalizacije je bilo kao neka priprema za kovid, tako da kada je došlo do pandemije samo su 

praktično primenjene. 

Prema njegovim rečima, najočigledniji primer je prijava građana za vakcinaciju, taj informacioni sistem je 

razvijen za dve nedelje. 



 
 

"Tu su i druge uslove, kao prijavljivanje za pi-si-ar testiranje. Ali nisu samo u oblasti zdravstva pokazani 

rezultati u oblasti digitalizacije. Đaci su praktično preko noći prešli na onlajn nastavu, a i upis u vrtiće je 

bio isključivo moćug preko portala e- uprve", podsetio je Jovanović. 

Kada je reč o telemedicini, rekao je da je ona veoma korisna, jer kada imamo pacijente u unutrašosti, 

naši najbolji stručnjaci veoma brzo mogu da daju svoj stručno mišljenje. 

Najavio je da je cilj u narednom periodu uspostavljanje elektronskog zdravstvenog kartona, kako krađani 

ne bi bili kuriri koji će nositi svoja uverenja od šltera do šaltera i od lekara do lekara. 

"To će olakšati i građanima, ali i zdravstvenim radnicima koji neće biti birokrate", istakao je i najavio 

digitalizaciju u oblasti bolovanja i uputa. 

 

 

Zašto terapiju koja spasava život pacijenti primaju na hodniku 

Zašto već nekoliko godina civilne pacijente kojima je neophodna inovativna terapija lekari sa VMA šalju u 

druge ustanove, iako na osnovu ugovora između RFZO i VMA civilni osiguranici mogu da se leče i primaju 

terapije na VMA? Ovo pitanje postavljaju mnogi pacijenti, a RTS je pokušao da sazna u čemu je problem. 

Dvanaest onkoloških pacijenata u jednoj sobi. Inovativne terapije primaju u hodniku. Takva je situacija u 

Institutu za onkologiju i radiologiju, a video-snimak koji o tome svedoči RTS-u je poslalo Udruženje 

pacijenata Srbije. 

"Naša zemlja je uz pomoć raznih faktora i na zahtev nas pacijenata kupila terapije koje su veoma skupe, 

dakle ti lekovi mnogo koštaju i ovo društvo je izdvojilo velike pare da se kupe ti lekovi zbog nas, a sada 



 
 

zbog nečijeg nemara, zbog nečije nebrige, zbog nečije, izvinjavam se unapred, bahatosti – mi imamo 

situaciju da ljudi te jako skupe lekovi koji mogu da im spasu život primaju u veoma lošim uslovima", 

rekao je predsednik Udruženja pacijenata Savo Pilipović. 

U Udruženju kažu da je jedan od najvećih razloga za ovolike gužve u Institutu činjenica da već nekoliko 

godina civilne pacijente kojima je neophodna inovativna terapija lekari iz VMA šalju u druge ustanove. 

Na osnovu ugovora između RFZO i VMA civilni osiguranici mogu da se leče i primaju terapije na 

Vojnomedicinskoj akademiji, ali i u drugim ustanovama, potvrdili su nam u Ministarstvu odbrane. 

Međutim, za sada, nakon kompletne dijagnostike i konzilijuma, civilne osiguranike šalju u referentne 

ustanove za lečenje maligniteta radi primanja inovativnih lekova. Na pitanje zašto je to tako, kad je 

ugovorom predviđeno i drugačije, RTS nije dobio odgovor. 

"Pacijenti dolaze do lekara na VMA, tamo se kontrolišu, rade se hirurške intervencije, međutim kada 

dođe trenutak da pacijent treba da primi terapiju, on to ne može da obavi na VMA već to mora da radi u 

nekim od kliničkih centara. To znači da pacijent ponovo mora da prolazi kontrole, ispitivanja i sve ostalo i 

da ga preuzima lekar koji o njegovoj istoriji bolesti malo toga zna", ističe Beba Golubović iz Udruženja 

pacijenata Srbije. 

Republički fond za zdravstveno osiguranje u potpunosti podržava stav da bi primanje inovativne terapije 

trebalo omogućiti i pacijentima na Vojnomedicinskoj akademiji, rečeno je RTS-u u Fondu. 

Savo Pilipović se godinama borio za to da novi skupi lekovi stignu i u Srbiju, jer je ovakva terapija i njemu 

sačuvala život, kada je 2013. godine otišao u Nemačku na lečenje. 

"Ja sam 2013. bio potpuno otpisan, otpisan. Lekari su rekli da ne mogu da živim više nego nekoliko 

meseci jer sam imao sedam metastaza na organima, kod melanoma u to vreme to je bila smrtna 

presuda. Pogledajte gde je bila 2013. Sad je 2022. ako Bog da, ja ću dočekati Vaskrs u sreći i veselju", 

kaže Pilipović.  

Priliku koju je Savo pre devet godina mogao da ima samo u inostranstvu, danas imaju i pacijenti koji se 

od melanoma leče u Srbiji. Ipak, nije dovoljno samo kupiti inovativne skupe lekove, važni su i vreme i 

način na koji će pacijenti da ih primaju. 

Slika iz Instituta za onkologiju i radiologiju jasna je svima. Nije lako ni pacijentima ni medicinskom 

osoblju – dovoljan razlog da se nešto promeni. 

 

 

 



 
 

 

 

Sutra počinju prijave za BESPLATNE DERMATOLOŠKE PREGLEDE, evo kako da zakažete 

Prijavljivanje za besplatne dermatološke preglede za pacijente koji imaju sumnju na melanom, počinje 

sutra, 15. aprila, i trajaće do 8. maja širom Srbije u državnim i privatnim klinikama. 

Svi pacijenti koji imaju sumnju na rizične pojave na koži, mogu se prijaviti putem sajta Euromelanoma 

Srbija, dok svi ostali građani preventivni pregled mogu zakazati telefonom 0800222888, tokom 6. i 7. 

juna u periodu od 8 do 20 časova. 

Žakazani besplatni pregledi biće organizovani 13. juna u celoj Srbiji, najavila je danas doktorka Danica 

Tiodorović. 

Besplatni pregledi građana organizuju se ponovo širom Srbije posle dve godine odlaganja zbog epidemije 

kovid-19 . 

U okviru ovogodišnje kampanje biće organizovane i brojne aktivnosti i edukacije u Sremskoj Mitrovici, 

Žlatiborskom okrugu, Pirotu i Gračanici. 

Doktorka Tiodorović naglasila je da će se i ove godine tokom jula i avgusta besplatno pregledati i 

edukovati deca u vaterpolo kampovima Vaterpolo Saveza Srbije i odbojkaškim kampovima Vanje Grbića. 



 
 

 

 

Stručnjaci: U Srbiji svaka deseta osoba ima predijabetes 

U Srbiji svaka deseta osoba ima predijabetes i većina njih nije svesna da su u riziku da dobiju dijabetes, 

upozorili su lekari na predstavljanju mobilne aplikacije koja pomaže da se utvrdi rizik od oboljevanja. 

Predijabetes je stanje organizma gde vrednosti šećera u krvi pre obroka mogu biti iznad normalnih, ali 

nedovoljno visoko da ukazuju na pojavu dijabetesa. 

Verovatnoća da će osoba u stanju predijabetesas postati dijabetičar u roku od pet godina je 20 do 50 

odsto, dok 36 odsto ljudi u Srbiji ne zna da boluje od dijabetesa. 

Aplikacija „Predijabetest test“ i sajt www.yourprediabetes.info pokrenuti su u okviru kampanje „Tvoj 

predijabetest“ sa ciljem da gradjani saznaju više o ovom oboljenju i preduzmu mere prevencije. 

U svetu živi 374 miliona ljudi sa predijabetesom, od čega 90 odsto njih nije ni svesno da ga imaju. 

Nezdrava ishrana i nedovoljno fizičke aktivnosti dva su ključna uzroka za razvoj predijabetesa. 

"Predijabetes nema nikakvih simptoma, zbog čega ljudi ni ne znaju da ga imaju. Zato bi svi trebalo da 

urade kratak test u vidu upitnika na svojim mobilnim telefonima, i ako im pokaže da su u riziku od pojave 

predijabetesa i dijabetesa, da se obrate lekaru", izjavila je na konferenciji za novinare doktorka sa Klinike 

za endokrinologiju, dijabetes i bolesti metabolizma Aleksandra Jotić. 



 
 

Faktore za pojavu predijabetesa imaju osobe starije od 45 godina, prekomerne težine, nedovoljna fizički 

aktivne sa visokim krvnim pritiskom i holesterolom, ali i oni koji imaju genetske predispozicije za ovo 

oboljenje. 

Zbog današnjeg načina života u opasnosti od predijabetesa, a kasnije i dijabetesa, su i mladi starosti 

između 20 i 39 godina, zbog čega će, kako tvrde stručnjaci, do 2040. godine na planeti živeti pola 

milijardi ljudi sa predijabetesom. 

Doktor sa Klinike za endokrinologiju Nebojša Lalić smatra da je širenje svesti o postojanju stanja 

predijabetesa važno za proces prevencije, u kome aktivno učestvuje i država. 

"Postoji nacionalni konsenzus, nacionalni vodiči, kao i nacionalni program za prevenciju tipa dva 

dijabetesa koji obuhvata i predijabetes. To je dobra osnova koju treba i primeniti", rekao je Lalić. 

On je dodao i da je pandemija koronavirusa uticala na kvalitet lečenja pacijenata obolelih od dijabetesa, 

što je na neko vreme i prevenciju od ove bolesti stavilo u drugi plan. 

"U Srbiji se radi na prevenciji predijabetesa, ali stalno nam dolaze razni udari, uključujući i kovid koji je 

mobilisao sve lekare i sestre u kovid ambulante", kazao je Lalić. 

 

 

Hirurzi VMA otklonili tumor teži od 17 kilograma 

Hirurzi Vojnomedicinske akademije (VMA) otklonili su tumor težak više od 17 kilograma, saopšteno je iz 

VMA. 

Hirurzi Vojnomedicinske akademije predvođeni potpukovnikom dr Miroslavom Mitrovićem i 

pukovnikom doc. dr Milanom Jovanovićem odstranili su redak tumor velikih dimenzija, koji je kod 



 
 

pacijenta u potpunosti ispunjavao desnu polovinu trbuha pružajući se od jetre do dna male karlice, a 

zahvatajući desni bubreg i ureter. 

Pacijent je u dobrom opštem stanju otpušten na dalji kućni oporavak, navodi se u saopštenju VMA. 

Kako se dodaje, nakon detaljne dijagnostike pacijenta, a imajući u vidu rizik koji nosi blizina vitalnih 

krvnih sudova, operativni zahvat uklanjanja tumora prečnika 50 centimetara i težine 17,5 kilograma 

trajao je pet sati. 

Tim koji je učestvovao u višesatnoj operaciji prilikom koje je liposarkom bezbedno odvojen od jetre, 

aorte i donje šuplje vene činili su i specijalizanti hirurgije dr Jelena Vasojević, dr Pavle Dugalić i dr Darko 

Đenić, instrumentarke Marijana Bugarčić, Jasmina Mitrović i Evgenija Milaković, bolničar Živorad 

Mitrović, a anesteziju su vodili dr Tanja Abazović, lekar na specijalizaciji iz anestezije dr Filip Stojanović i 

anestetičar Nataša Petković, stoji u saopštenju. 

 

 

Virus korona i dalje traži slabu tačku svake osobe 

Na tematskom panelu rečeno da u ovoj godini možemo da očekujemo početak kraja pandemije, manji 

broj zaraženih i preminulih zahvaljujući novim terapijama 

Situacija s kovidom 19 u Srbiji je stabilnija, ali nema mesta za opuštanje jer virus i dalje cirkuliše i 

beležimo svakodnevno četvorocifren broj obolelih, upozorila je juče epidemiolog dr Vesna Mioljević. 

Ona je naglasila da u ovoj godini možemo da očekujemo početak kraja pandemije, manji broj zaraženih, 

hospitalizovanih i preminulih zahvaljujući novim terapijama koje su na raspolaganju građanima naše 

zemlje. 

Samo pravovremeno prepoznavanje simptoma i testiranje, javljanje u kovid ambulantu ili svom lekaru 

radi postavljanja dijagnoze, kao i donošenje najprikladnije odluke o adekvatnom lečenju mogu omogućiti 



 
 

bolje ishode, sprečiti progresiju bolesti u tešku formu i time smanjiti broj hospitalizovanih, kao i pritisak 

na zdravstveni sistem. Pri lečenju je posebno važno držati se uputstava i smernica lekara. 

– Na snazi je 13. protokol lečenja, imamo smernice i možemo na najbolji način da lečimo pacijente. 

Kovid ne čeka. Zato niko od građana ne sme da čeka ako dobije povišenu temperaturu, boli ga grlo, loše 

se oseća… Ukoliko je kovid pozitivan u prvih pet dana od dobijanja bolesti treba da dobije terapiju kako 

bi se sprečila hospitalizacija. Ukoliko neko dobije negativan rezultat antigenskog testa, a i dalje se oseća 

loše, mora da uradi PCR test – kaže prim. dr Dragana Trifunović Balanović, predsednica Sekcije opšte 

medicine Srpskog lekarskog društva. 

Profesor dr Ivana Milošević, zamenica direktora Klinike za tropske i infektivne bolesti UKCS-a, upozorava 

da je greška zato što mnogi misle da su nepobedivi i da im korona ne može ništa. 

– Kovid 19 je bolest koja traži slabu tačku svake osobe koja se zarazi. To je objašnjenje zbog čega su 

stradali neki mladi ljudi za koje niko nije očekivao da će zbog korone izgubiti život. Protokoli lečenja su 

usklađeni sa svetskim centrima. Naši građani, nažalost, nisu shvatili važnost vakcina, postali su neverne 

Tome. Vakcinisane osobe retko završe u bolnici, a ako moraju da budu hospitalizovani, to su uglavnom 

ljudi koji već imaju dosta pridruženih bolesti – navodi dr Milošević. 

Oko pet odsto inficiranih koronom zahteva lečenje putem mehaničke ventilacije zbog teškog oštećenja 

pluća, navodi anesteziolog docent dr Jelena Veličković. Istraživanje u Kovid bolnici u Batajnici je pokazalo 

da stariji od 80 godina, s teškim oblikom kovida 19 i velikim brojem hroničnih bolesti teško preživljavaju. 

– Srpsko zdravstvo je pokazalo elastičnost i solidarnost. Vakcine i moderni antivirotici sprečavaju 

komplikacije ukoliko neko dobije koronu – dodaje docent dr Predrag Sazdanović, državni sekretar 

Ministarstva zdravlja. 

Docent dr Verisa Jovanović, direktorka Instituta za javno zdravlje „Dr Milan Jovanovi Batut”, dodala je da 

je 11 milijardi doza vakcina dato u svetu i da je to najbolja prevencija, ali je ujedno upozorila da je 

najvažnije da se u medijima pojavljuju tačne informacije na ovu temu. 

Na panelu održanom juče u Beogradu naglašeno je da je pokrenuta javnozdravstvena kampanja 

„Pobedimo pandemiju”, koja će biti usmerena na značaj pravovremenog prepoznavanja i lečenja kovida 

19. Srbija je među prvim zemljama u Evropi omogućila da savremena terapija bude dostupna kako bi se 

na adekvatan način lečili oboleli od korone. Kampanja, koja se održava uz podršku Ministarstva zdravlja, 

traje do 20. juna, a planirano je i pokretanje sajta i stručne javnosti. 


